
P L Z E Ň S K É  D I E C É Z E

Rozhovor s Hanou Oravcovou a 
Martinem Fojtíčkem. Co pro ně 
znamená synoda? A kam by nás 
měla dovést?

„Musím říct, že bylo moc fajn 
potkat spousty lidí uprostřed 
kláštera.“ Přečtěte si ohlasy na 
Diecézní pouť v Teplé. 
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10.10 - 12.12.2024 I 18:00 

římskokatolická

farnost u katedrály
sv. Bartoloměje v Plzni

10 čtvrtečních večerů, kde společně probereme náhled na
život, svět a křesťanství.

Kurz
ALFA
seminář pro hledající

Jak
získat
víru?

Proč a
jak se

modlit?

...a mnoho dalších témat

Kdo je
Duch

svatý?

na faře - Františkánská 11, Plzeň
(vstup vpravo od dveří kostela) 

průběh večera:
lehká večeře přednáška sdílení ve skupině

Přihlaste se prosím do 08.10.2024 na tel. 737 814 525
nebo na emailu petrasovsky@bip.cz

Kdo je
Ježíš?



3Název kapitoly

Kdykoli někam vyrážím, ať už je to do jižních 
Čech, nebo severní Itálie, beru si s sebou běžecké 
boty. Nehltám kilometry a nemám ambice po-
kořovat rekordy, běhám pro radost a pro zdraví. 
Na pohodu, tempo tak akorát, aby mi neuniklo 
nic, co je kolem, rozkvetlá kytka u cesty nebo 
západ slunce na obloze. Na cestách je pomalý 
ranní výběh nejlepší způsob, jak nové místo 
doopravdy poznat a pochopit. Turisté jsou 
ještě zalezlí v postelích a na ulicích potkáváte 
jenom ty, kteří jsou tu doma. Venčí psy, jdou do 
práce, dávají si ranní ristretto nebo cappuccino 
v maličké kavárně na rohu. Paní kavárnice je 
rozšafná a trochu hlučná a její srdečný smích 
je slyšet daleko do typicky italské úzké uličky, 
kde se vám nad hlavou houpe prádlo, v oknech 
kvetou fuchsie a na kamenném balkonu se 
rozkošnicky vyhřívá v ranním sluníčku velká 
kočka. Třetí den už na mě paní kavárnice mává, 
pejskaři kývnou hlavou na pozdrav a i ta kočka 
z balkonu přátelsky přimhouří velké žlutozelené 
oči. Na konci ulice je klášter sester klarisek, 
potichu vklouznu do kostela, je ranní mše a já 
rozumím, i když není v češtině. Jsem doma.

A stejně doma jsem byla v Portugalsku, kde jsem 
každé ráno běhala k bílé soše Panny Marie na 
samém konci dlouhého mola v přístavu. Byla to 
nová krásná socha. Maria měla tvář mladé Portu-
galky a dívala se daleko na moře. Rybáři jí u nohou 
nechávali mušle, svíčky a drobné mince. Asi prosili o 
dobrý úlovek. I tady jsem si našla známé od vidění. 
A stejně tak i v Japonsku v Tokiu. Tam se musíte 
držet šipek běžeckého okruhu v parku – když jsem 
běžela v protisměru, byla jsem laskavě upozorněna 
a usměrněna. Dodnes vzpomínám na běžce s neu-
věřitelně barevnými blikajícími sluchátky, na pána, 
který na trávníku cvičil taiji, i na dámu, která venčila 
své pudlíky ve speciálním dvojkočárku. 

Slovy Jana Wericha: všichni jsme lidi. A já jsem 
taky lidi. A nezáleží na tom, jestli mluvím česky, 
japonsky nebo portugalsky. Chodím a běhám 
po téhle planetě. Jsem tu doma. Mimochodem, 
v porovnání s vesmírným prostorem, je to domov 
malý. Kéž by byl láskyplný a útulný. Při těch 
ranních výbězích si vždycky uvědomím, že pořád 
máme šanci. Někdy fakt stačí se jen přátelsky 
se usmát a zamávat na pozdrav. 

Lucie Bartůšková
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4 Co se stalo

Uvedení nových kněží do farností
Konec prázdnin bývá spojen nejen se začátkem školy, ale každý rok také dochází k výměně 

kněží v některých farnostech. Přinášíme pár střípků z uvedení nových kněží ve farnostech Ostrov, 
Pastorační oblasti Severní Plzeňsko a v Přešticích. 

Co se stalo
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Poutní mše svatá nad Smržovicemi
Poutní mše svatá k výroční posvěcení kaple sv. Václava nad Smržovicemi se konala opět po 

roce. Jako každý rok se sešli věřící v hojném počtu první neděli v měsíci září na stráni pod Zadním 
kopcem, aby zde slavili pouť. 

A proč byla tato kaple zbudována, si může každý kolemjdoucí přečíst na pamětním štítku nad 
zdobenými vchodovými dveřmi, kde stojí nápis: „Postaveno LP 2013 jako poděkování, že nám 
bylo dáno žít a pracovat v tomto krásném kraji.“ A opravdu, výhled od kaple je nádherný na 
všechny světové strany, především na rozlehlé kopce Šumavy. Počasí v tento den bylo slunečné. 
Po mši svaté si mohli všichni pochutnat na vynikajících chodských koláčích. Další poutní mše 
svatá se bude u kaple konat opět za rok.

Martina Matějková, Loučim

Zahájení školního roku na Církevním gymnáziu
Studenti a studentky Církevního gymnázia v Plzni se sešli v kostele Panny Marie Růžencové na 

Jiráskově náměstí, aby společně zahájili školní rok 2024/2025. Promluvil k nim ředitel gymnázia 
Daniel Petříček a plzeňský biskup Tomáš Holub. V rámci setkání proběhlo také tradiční uvítání 
nových primánů a představení jejich třídních učitelek.

Diecézní pouť v Teplé
14. září jsme i přes nepříznivé počasí prožili krásnou pouť v klášteře v Teplé. Více o ní čtěte 

v mimořádné rubrice Ohlasy Diecézní pouti na straně 10.

Netradiční Dobrovodská pouť
Tradiční Dobrovodská pouť proběhla letos poněkud netradičně. Mše svatá u Dobré Vody 

u Pocinovic je sloužena vždy venku u kamenného oltáře před kaplí Panny Marie Bolestné (letos 
přímo na její svátek 15. srpna). Protože letos bylo tento víkend velmi deštivo, rozhodlo vedení 
obce spolu s panem farářem, že nedělní bohoslužbu přesune dolů do vsi, do kostela sv. Anny 
v Pocinovicích, což starousedlíci vůbec nepamatují. 

Slavnostní bohoslužby se zúčastnilo asi sto padesát věřících. Hlavním celebrantem slavnostní 
bohoslužby byl Karel Adamec. Na letošní pouť přijelo také padesát věřících z bavorského part-
nerského města Schwarzach. Proto byla část bohoslužby sloužena také v německém jazyce. 

Dobrá Voda je vyhledávané poutní místo, kterému vévodí kaple zasvěcená Panně Marii Bolestné. 
V její blízkosti stojí menší kaple se stálým pramínkem vody, o němž se tvrdí, že má zázračné účinky.

Modlitba, Boží slovo, zpěv poutníků a setkání s přáteli, to byla zase další krásná, i když propršená 
a letos trochu jiná Dobrovodská pouť. 

Martina Matějková



6 Dopis do farnosti

V Kraslicích dne 5. května 2024

Milý Otče Bystríku, milá kraslická farnosti, 
pokračuji ve svých vizitacích v sokolovském 
vikariátu a bylo pro mne radostí strávit čas i u Vás. 

Jste společenstvím, které sice geograficky leží 
na okraji naší diecéze, ale v žádném případě to 
neplatí o intenzitě, s jakou Vaši farnost a dění v ní 
v posledních měsících a rocích sleduji. Z tohoto 

pohledu naopak patříte k farnostem, na které se 
moje pozornost upírá s velkým zájmem a velmi 
často. A myslím, že nemusím moc zdůrazňovat 
či vysvětlovat, proč tomu tak je. 

Odchod Vašeho dlouholetého obětavého faráře 
Mons. Petra Fořta z aktivní služby a příchod 
nového mladého kněze Otce Bystríka Ferance 
nebyl, jak všichni víme, zcela jednoduchý a za-
nechal na mnoha místech a v mnoha srdcích 

Biskup Tomáš se v rámci kanonických vizitací vydal v květnu do far-
nosti Kraslice. Níže vám předkládáme jeho dopis, který adresuje této 
farnosti.

Dopis do farnosti         Chodov
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bolavé šrámy. Proto jsem k Vám nyní na vizitaci 
přijížděl s velkým otazníkem, v jaké situaci Vaši 
farnost během své návštěvy naleznu. Určitou 
předehrou této oficiální vizitace byla v této 
souvislosti vlastně již moje soukromá návštěva 
u Mons. Fořta a paní Alice v Rotavě v průběhu 
postní doby.  Při ní jsem Otce Petra poprosil, 
aby se zúčastnil v katedrále svatého Bartolo-
měje společné mše všech kněží s biskupem na 
Zelený čtvrtek. A k mé velké radosti Otec Peter 
této mé prosbě vyhověl. Jsem mu za to vděčný 
a jeho vstřícná a radostná reakce po ukončení 
této slavnosti mi dávala naději, že vizitaci bude 
možné prožít v pokojné atmosféře.  

A to se také beze zbytku splnilo. Již první se-
tkání se starostkami a starosty většiny obcí, kde 

jsou v kraslické farnosti kostely, tedy samotné 
Kraslice (zde byla obec zastoupena panem 
místostarostou), Oloví, Bublava, Stříbrná, 
Přebuz, Jindřichovice a Šindelová se neslo ve 
velmi otevřené a vstřícné atmosféře. Hledali 
jsem společné cesty, jak se postarat o kostely, 
které jsou významnými dominantami obcí, ve 
kterých ale počet věřících je nepatrný a velikosti 
těchto objektů v žádném případě neodpovídá. 
A myslím, že se nám podařilo alespoň nastínit 
realistické cesty, kudy dál ve vzájemné spolupráci. 

Neméně vstřícné pro mne bylo následující 
setkání se společenstvím, které nese hrdý název 
Rychlá rota a kterému bych chtěl velmi poděkovat, 
že se na ně Otec Bystrík může spolehnout při 
úklidu nejen kraslického kostela, ale i mnoha 
dalších, jejichž péči má na svých bedrech. Moc 
děkuji za milé setkání! 

A mohu pokračovat: následné potkání se 
se třemi sympatickými paními učitelkami, 
které se v rámci svého nadšení již nemálo let 
snaží, aby jimi pořádané občanské aktivity 
v Oloví byly spojeny s podporou opravy jejich 
nádherného kostela, mne naplnilo radostí 
a obdivem. A  radost to byla o to větší, že jsem 
slyšel, že snad již letos po dlouhé době bude 
opět v kostele možno slavit mši svatou. Těším 
se, že až oprava postoupí ještě dál, budu ke 
slavení eucharistie pozván i já. Jsem také rád, 
že reálně uvažujete, jak dál využít faru v Oloví. 
Jako biskupství budeme při Vašich úvahách 
rádi nápomocni. 

Následně jsem navštívil charitní šatník i půjčovnu 
zdravotních pomůcek v Kraslicích a velmi jsem 
ocenil práci dobrovolnic, díky kterým je tato tak 
potřebná služba možná. Pak jsem pokračoval 
k poslední žijící starousedlici ze Stříbrné paní 
Eldtraud, kde jsem si procvičil svoji němčinu. 
I tato chvíle byla moc milá.  

A po obědě mne už čekala návštěva dalších 
kostelů a kaplí, které patří do Vaší skutečně 
velmi rozlehlé farnosti.

Začal jsem ve Stříbrné, kde jsem si také pro-
hlédl útulnou faru nyní v péči místní Charity. 

Dopis do farnosti         Chodov
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Zde bude třeba, a prosím o to ekonomickou 
radu farnosti, smysluplně a spravedlivě do-
hodnout ekonomiku tak, aby se ani farnost, 
ani Charita necítila znevýhodněna. Pokračo-
val jsem na Bublavu, Přebuz, Krásnou Lípu, 
Rotavu, zajeli jsme i k zdevastované kapli 
svatého Vojtěcha na Glasbergu a přehoupli 
se na druhou stranu, abych mohl obdivovat 
starobylý kostel sv. Jiljí v Kostelní a dále kostel 
v Liboci a Sněžné. Všude jsem se s Otcem 
Bystríkem modlil jeden desátek růžence 
za vyhnané původní farníky, za Vás farníky 
současné i za všechny ty, kteří jsou v tomto 
nádherném kraji doma. 

Vyvrcholením mého dne u Vás bylo opět 
v Kraslicích na faře setkání se členy pastorační 
a ekonomické rady Vaší farnosti. Moc mne 
potěšilo, že na otázku, co je radostí Vás kato-
lických křesťanů a křesťanek zde v kraslické 
farnosti, jsem uslyšel povzbudivé odpovědi: 
že držíte pohromadě a navzájem si pomáhá-
te, což zažíváte třeba i při mších a společném 
setkání v kapli  u Bechyňů v Jindřichovicích, 
že do Vaší farnosti patří i dvě rodiny s malými 
dětmi, že díky otevřenosti Patera Bystríka se 
nadějně rozvíjí spolupráce s lidmi hledajícími 
a nevěřícími, že se zkrášluje vnitřní prostor 
Vašich kostelů i díky citlivosti  Otce Ferance, 
který podle předpisů Matky Církve dbá, aby živé 
květy nebyly nahrazovány umělými. Potěšilo 
mne, že byl zmíněn i kontakt některých z Vás 
s Otcem Petrem Fořtem prostřednictvím jeho 
soukromých listů.   

Naslouchal jsem ale také Vašim bolestem 
a obavám. Velmi rozumím tomu, jak Vás trápí, 
že z Vaší farnosti již tak maličké odchází mladá 
generace, která se stěhuje za prací či vzděláním. 
To je bohužel velký problém velké části naší 
diecéze a já věřím, že se ho poctivě a v síle Bo-
žího Ducha dotkneme i na probíhající diecézní 
synodě, na které má Vaše farnost skutečně 
zdatného delegáta.  

Chápu také Vaše starosti spojené s velkým 
množstvím kostelů. Zde ale věřím, že spolu-

prací s obcemi je možné krok za krokem hledat 
smysluplné a udržitelné řešení a že mnohé obce 
vážně uvažují o možnosti převzetí některých 
budov do svého majetku, aby se tak obnovila 
původní patronátní církevních správa budov 
násilně přervaná komunistickým režimem. 

Jako jedna z radostí i starostí byla při našem 
povídání zmíněna otázka, jak se slavením bo-
hoslužeb do budoucna. Radostnou stránkou 
povídání bylo, že v Kraslicích je stále kněz, 
který odnikud nedojíždí a je mezi Vámi doma. 
Starostí pak bylo, jak může sám zvládnout tolik 
bohoslužeb. Jako Váš biskup jsem v souvislosti 
s touto otevřenou a upřímnou diskusí požádal 
pastorační radu, aby se s Vámi se všemi zamyslela 
nad modelem do budoucna, ve kterém Otec 
Feranec bude v neděli slavit maximálně tři mše 
svaté. Současnou situaci počtu bohoslužeb vidím 
pro jednoho kněze dlouhodobě jako neúnosně 
náročnou a také výslovně odporující církevním 
normám. Proto bych byl velmi rád, kdybyste 
mi do roku napsali, jakým způsobem jste po 
vzájemné dohodě a po společném hledání Boží 
vůle počet a uspořádání bohoslužeb upravili. 
Moc Vám za to budu vděčný a již předem Vám 
za to děkuji.   

 Sestry a bratři, jak je asi z mého dopisu zřejmé, 
během své vizitace jsem se u Vás nenudil. Nic-
méně jsem odjížděl sice unaven, ale především 
povzbuzen. V náročném prostředí zasaženém 
odsunem původních německých obyvatel 
i tvrdým komunistickým režimem vytváříte 
životaschopné, radostné a pro dnešní situaci 
vnímavé křesťanské společenství. 

Za to Vám všem moc děkuji. Otci Bystríkovi, 
všem jeho věrným spolupracovníkům i všem 
spřízněným duším.

Modlím se, aby Vám náš Pán pomáhal i nadále, 
aby inspiroval Vaše kroky a posiloval Vás při 
životě z evangelia.

K tomu Vám vyprošuji požehnání Boha Otce 
i Syna i Ducha svatého.

Váš biskup Tomáš
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Okénko pro děti

27. neděli v mezidobí v prvním čtení z knihy Genesis čteme toto: „Hospodin Bůh uhnětl 
z hlíny všechnu divokou zvěř a všechno nebeské ptactvo a přivedl je k člověku, aby viděl, 
jaké jim dá jméno: takové mělo být jejich jméno, jak by všechny živočichy pojmenoval.“ 
(Gen 2,19)

Úkol: Adam a Eva dostali za úkol, aby pojmenovali všechna zvířata v ráji. Dokresli do obrázku 
všechny živočichy, jejichž názvy vidíš v rámečku.

Barbora Švédová
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V sobotu 14. září proběhla v Klášteře Teplá Diecézní pouť. Přestože předpověď počasí nevypadala 
na sobotu vůbec dobře, po konzultaci s meteorology bylo rozhodnuto, že se akce uskuteční.

Z důvodu nepříznivé předpovědi počasí se nicméně musel veškerý program přesunout do vnitř-
ních prostor. Díky vstřícnosti bratří premonstrátů a ostatních v klášteře, to ale nebyl tak velký problém. 
Mládež naší diecéze zde měla souběžně svůj vlastní program už od pátku 13. září. Sešlo se zde asi 
70 mladých lidí, kteří společně hráli různé hry, chválili Boha i naslouchali zajímavým přednáškám.

Ohlasy Diecézní pouti
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„I přes nepřejícnost počasí se program vyvedl 
velmi dobře. Musím říct, že bylo moc fajn potkat 
spousty lidí uprostřed kláštera. Vypadali jsme 
jako stádo oveček nashromážděné v jednom 
ovčinci, kam přichází Pastýř, aby se o ně mohl 
postarat.“

anonymní Lvíče – program pro mladé

Přestože v sobotu dopoledne hodně foukalo, 
po deváté hodině začali do areálu postupně 
přicházet první věřící. Pouť jsme zahájili společ-
ně v kostele, kde následovala přednáška profe-
sora Pavla Hoška O Božím milosrdenství a poté 
přišla na řadu promluva a následná diskuze 
o průběhu synodního procesu v naší diecézi. 
Paralelně s tímto dopoledním programem pro-
bíhal i program pro děti.

„Program pro děti se mi líbil, zahrály jsme si hry – třeba ninju nebo ocáskovanou –  a taky jsme kreslily, 
co nám dělá radost, na nálepky. Bylo to super a moc jsem si to užila.“

Evelínka, Klatovy 

Děti během svého programu vytvořily vitráž, na kterou nakreslily věci, které jim dělají radost nebo 
starost, a tuto vitráž následně přinesly v obětním průvodu při závěrečné mši.



12 Ohlasy Diecézní pouti
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Po skončení dopoledního programu pro děti i dospělé následoval oběd. Lidé měli možnost si 
koupit občerstvení ve stáncích, vzhledem k počasí se podávaly i teplé nápoje – třeba svařák. Během 
obědového času k poslechu hráli a zpívali Tučňáci z Plzně od dominikánů. 

Odpolední program byl rozdělen na několik bloků a bylo na každém, aby si vybral tu část, 
která je mu nejbližší. Byla možnost si poslechnout svědectví manželů nebo další přednášku 
profesora Hoška, zajít si na divadlo, společně se pomodlit křížovou cestu anebo se zapojit do 
modlitby chval.

Pouť jsme zakončili společnou mší svatou. 
„Teplá je místo, kde prožívám několik nezapomenutelných zážitků a emocí. Je krásné vidět tolik 

křesťanů pohromadě. Je to skvělé místo pro poznání nových sympatických lidí. Jak dopolední, tak 
odpolední přednášky byly velmi silné, dojemné a poučné. Závěrečná mše s biskupem Tomášem 
byla úžasná a nepředstavitelná. Jsem ráda, že jsem mohla být opět součástí poutního víkendu.“

Kateřina Fořstová – program pro mladé
V Teplé se nás i přes nepřízeň počasí sešlo asi 700. Bylo krásné se společně potkat a moci se sdílet 

o věcech víry, které společně v naší diecézi prožíváme. Už teď se těšíme na příští rok a velké díky 
patří všem organizátorům i spolupracovníkům, ale především těm, kteří přišli a byli zde společně 
s námi i všem, kteří na nás pamatovali!

Za pastorační oddělní Eliška Popelková
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Děkujeme všem, kteří se přišli za další synodní 
cestu společně pomodlit na diecézní pouť, a pro-
síme o pokračování v intenzivních modlitbách 
za přípravu Pracovního dokumentu, přípravu 
generálního shromáždění v Johannisthalu 
(25.–28. 10.) a za požehnaný průběh tohoto 
shromáždění.

V těchto dnech vzniká pracovní dokument, 
který bude začátkem října zaslán všem 
synodním delegátům ke studiu, rozjímání 
a rozlišování, co vnímají podobně a co by 
naopak vyjádřili odlišně. Tyto své připomín-
ky či podněty k pracovnímu dokumentu si 
pak delegáti přivezou do Johannisthalu na 
generální shromáždění synody, kde s nimi 
budou synodní metodou pracovat v malých 
skupinách.

Tento obsáhlý dokument bude čerpat z několika 
příloh, na které bude i odkazovat.

Těmito přílohami budou následující dokumenty:
• P1: Misie a lidé (misijně-demografický profil 

diecéze)
• P2: Uspořádání a život (personálně-organi-

zační profil diecéze)
• P3: Finance a majetek (ekonomicko-majet-

kový profil diecéze)
• P4: Synodalita a historie (synodálně-historický 

profil diecéze)
• P5: Faráři, nemáš sůl? (analýza osobních 

rozhovorů)
• P6: Jak to vidí jednotlivci? (analýza synod-

ního dotazníku)
• P7: Jak to vidí skupiny? (analýza rozhovorů 

v synodních skupinách)

Synodní novinky

Podrobné informace k synodě najdete na synoda.bip.cz.
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Dispenz od povinnosti účasti na nedělní mši       
26 kněží z naší diecéze se bude ve dnech 

25.–28. října 2024 účastnit coby synodní 
delegáti generálního shromáždění diecézní 
synody a na mnoha místech v diecézi proto 
nebude moci být v sobotu či v neděli 27. a 28. 
října slavena mše svatá s nedělní platností. 
Z tohoto důvodu pro tyto dny komunitám 
věřících, ve kterých nebude v tyto dny slavena 
mše svatá, biskup Tomáš na základě kán. 87 

a kán. 1245 CIC uděluje dispenz od povinnosti 
účasti na nedělní mši svaté a vyzývá je, aby 
se v době, kdy je u nich mše svatá běžně sla-
vena, shromáždily ke společné četbě Božího 
slova a společné modlitbě za požehnání a dar 
moudrosti pro generální shromáždění diecé-
zní synody. Písemné podněty k tomuto účelu 
připravuje pastorační oddělení a budou včas 
distribuovány do farností. 

Modlitební úmysly Diecézní synody pro říjen 2024
• Prosíme o vedení Duchem pro všechny, kteří se podílejí na přípravě synodního shromáždění 

v Johannisthalu.
• Prosíme o požehnání pro synodní delegáty, aby mohli situaci v naší diecézi dobře popsat 

a hlouběji jí porozumět. 
• Prosíme za nás za všechny, abychom už nyní mezi námi zakoušeli ovoce letošních synodních 

setkávání. 

Ptáme se členů synodní rady
Metodické vedení delegátů a facilitátorů je zaštítěno dvěma odborníky – Hanou Oravcovou 

a Martinem Fojtíčkem. 
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Co pro vás osobně znamená synoda a kam 
nebo k čemu by nás měla dovést?

Martin: Synoda pro mě znamená velikou 
příležitost pro „zdospělení“ mé víry. Znamená 
pro mě nějaký symbolický předěl v tom, jak do 
církve patřím a jak v ní jsem. 

Už teď při – její přípravě – mi dochází, jak moc 
se „jen vezu“, jak mám pocit, že církev jsou přece 
hlavně nějací „oni“, někde „tam“ (na farách, 
v klášterech, na kurii, …). Jak automaticky 
očekávám pravidelný duchovní servis. Jak 
mám pocit, že peníze se v církvi vždycky nějak 
najdou. Jak nechávám hlásání radostné zvěsti 
na církevních profesionálech. Anebo na těch 
mladých, které to na těch jejich letních křes-
ťanských kempech určitě někdo hezky naučí.

A přitom mi přijde, že strašně lidí kolem mě 
po Bohu moc touží. A my nejen že jim to neu-
snadňujeme, my jim možná to setkání s Bohem 
ještě komplikujeme. 

Hana: Na první dobrou mě napadne „měňavka“. 
To je organismus s jemnou membránou, která 
nemá pevný tvar. Ten se neustále mění podle 
podmínek, a přitom nebo navzdory tomu se 
měňavka dokáže pohybovat vpřed. Podobně 
vnímám synodu. Jako proces, který nemá jasné 
ohraničení a tvar. Jeho pevné kontury se vytvářejí 
tady a teď podle aktuálních vstupů a výstupů, 
které vnášejí všichni účastníci synodního dění. 
A přitom se to celé posunuje kupředu. A tak 
jako měňavka se takto pohybuje absolutně 
bez pochybností tam, kam potřebuje, tak i my 
potřebujeme maximálně důvěřovat, že směr, 
kterým se v synodě posouváme, je dobrý, 
protože Bohem vedený. 

Je to kreativní, často překvapivé, asi nic 
pro jedince, kteří potřebují mít vše dokonale 
naplánováno a nalajnováno. A mě osobně 
tahle proměnlivost a soustavné hnutí velice 
baví. Hodně silně to zažívám v synodním týmu.

A k čemu by nás synoda měla dovést? Já 
bych si moc přála, aby nás dovedla k většímu 
porozumění mezi sebou a k větší zodpovědnosti 
za církev a její budoucnost. Aby zmapování 

skutečnosti odhalilo silná a slabá místa v církvi. 
Abychom ta slabá místa mohli uchopit jako 
příležitost k nastavení efektivní a udržitelné 
struktury, která bude živoucím a inspirujícím 
obrazem života víry. Ta silná místa abychom 
využili jako zdroje, na nichž můžeme stavět.

Jak probíhá příprava jednotlivých facilitá-
torů (moderátorů skupinek při generálním 
shromáždění diecézní synody)? Na co se 
zaměřujete a jaká schopnost je podle vás 
pro facilitátory nejdůležitější?

Martin: Ona ještě moc neprobíhá. 
Na jednu stranu řada z nás už nějak skupiny 

facilituje, v práci, na spolču a tak. A na druhou 
stranu ta synodní metoda požaduje něco 
zvláštního od nás všech: přestat se přetlačovat 
a začít se domlouvat. Rozeznívat ve větru Du-
cha svatého něco nového v sobě. Přijde mi to 
hodně dobrodružné a trochu si myslím, že se to 
nedá naučit jinak než tím, že se to zkouší dělat 
(Angličani říkají „learning by doing“). 

Ale jako facilitátoři se samozřejmě musíme 
snažit mít tu synodní metodu já-ty-my aspoň 
trochu pod kůží už před prvním společným 
setkáním v Johannisthalu. Snažíme se o to. 

Před pětadvaceti lety jsem slyšel jeden citát, 
údajně od sv. Ignáce, ale do dneška jsem ho 
nedohledal. Byl podle mě zhruba o tom, že ve 
vztazích s lidmi máme nakonec dát přednost 
lásce před pravdou. To je neuvěřitelně velký 
nárok, zejména pro ty z nás, kteří jsme pyšní 
na to, kolik toho víme, jak rychle nám to myslí, 
jakou kariéru jsme udělali, jak velkou máme 
zodpovědnost a tak dál. My jako facilitátoři 
se máme tomuto nároku vystavit. A snažit se 
v jeho síle tomu synodnímu procesu pomoct. 
Jak přesně se to dělá? Nevím! Ale dělat to chci 
a těším se na to.

Hana: Hned zkraje rozhovorů synodních 
skupinek jsme s Martinem udělali krátký online 
workshop pro delegáty a výstupy z něho jsme 
pak použili do videa Rady nevyžádané. Je to 
podpůrný materiál, který mohou využít i faci-
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litátoři skupinek při generálním shromáždění 
diecézní synody. Využili jsme v něm zkušenosti, 
které přinesla praxe, a reagovali jsme na otázky, 
úvahy, obavy, ale i úspěchy, které rozhovory 
přinesly. Zároveň teď v září proběhne přípravné 
setkání facilitátorů, na kterém některé doved-
nosti oprášíme naživo a budeme se chystat 
už konkrétně na setkání v Johannistalu. Oba 
s Martinem jsme pak určitě k dispozici jednot-
livým facilitátorům v případě potřeby osobní 
podporou a radou. Oba dva víme dobře, že je 
facilitování skupin náročná disciplína a s jakými 
těžkostmi se facilitátor může potýkat. Proto se 
hodně zaměřujeme na povzbuzení a podporu. 
Možná víc než na konkrétní komunikační do-
vednosti, které se profesionální facilitátor učí 
několik let ve výcviku. 

Za sebe, a věřím, že Martin by mi to odkýval, bych 
viděla jako nejdůležitější dovednost facilitátora 
postarat se v procesu o sebe (o svůj komfort, 
o své obavy, emoce i praktické organizační věci). 
Když to člověk dokáže, tak se s jakýmikoliv těž-
kostmi během dialogu mnohem snáz vyrovná. 
A k této dovednosti bych ještě přidala schopnost 
nadhledu a humoru. S nimi se i největší trable 
současné církve nesou podstatně lehčeji.

Důležitým prvkem diecézní synody je setkání 
skupinek s jednotlivými delegáty a sbírání 
názorů. S čím se dle vašich zkušeností 
delegáti nejvíce trápí a z čeho mají naopak 
největší radost?

Martin: Jsem už trochu zblblý univerzitou, 
tak musím říct, že s odpovědí je třeba počkat 
na shrnutí, které se teď z těch mnoha zápisů 
z jarních setkání na kurii připravuje. Sám jsem 
byl jen na několika setkáních a mluvil jen s ně-
kolika delegáty.

Za sebe mám pocit, že velkým tématem je to, 
jak velké a rychlé změny se teď v církvi (a v celém 
světě) dějí. Napínavé je, že to, co některé lidi 
v církvi trápí, je pro jiné radostí. A tak radostí je 
pro mě to, že před tím nezavíráme oči, pojme-
nováváme to a chceme o tom mluvit. 

Myslím si prostě, že synoda na nás nesmí ležet 
jako deka. Je to báječná příležitost, kde – když 
se i my trochu chytneme za nos – může naše 
radost z Boha zazářit.

Hana: Obecně si myslím, že mnoho delegátů, 
ale i zapojených účastníků skupinek, hodně trápí 
obava, že výstupy, které z jejich práce a přemýš-
lení vzejdou, budou založeny do šuplíku a nic se 
s nimi nebude dít. Nemůžou asi úplně vidět ten 
obrovský kus práce, který je za zpracováváním 
dat, za přemýšlením kudy se konkrétně ubírat 
dál. Naopak radost u nich vnímám z možnosti 
zapojit se do přemýšlení, participovat na vývoji 
diecéze a někdy i jen z toho, že je někdo prostě 
chce poslouchat. 

Z pohledu procesu facilitace skupinek bývá 
oříškem ukočírovat disciplínu jednotlivých účast-
níků, aby dialog byl konstruktivní a respektující, 
nehodnotící, ale naopak navzájem inspirující 
a obohacující. A pak určitě třetí fáze – rozlišování 
v Duchu svatém. Není snadné pojmenovávat to, 
co je skutečně důležité a má obecnější povahu, 
a co jsou jen naše osobní potřeby, jakkoliv je 
v tu chvíli vnímáme silně. 

Poslední věc, která mě napadá, je takový bič, 
který si na sebe často pleteme sami. Myslím 
tím potřebu naprosté dokonalosti, která nás 
pak může svazovat v obavě, abychom odvedli 
stoprocentní výkon jako facilitátoři a něco 
náhodou nezvorali. To si vždycky vzpomenu 
na stranu třináct Metodického průvodce pro 
synodní delegáty. 

Aktuální informace z dění v diecézi 
naleznete na www.bip.cz
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Vzdělávání v diecézi

Summer Camp Církevního gymnázia
Jestli to nevíte, tak koncem července se v lesích 

kolem Myslíva objevil Shrek. Proč? 
Měl tam jeden důležitý úkol. Žáci Církevní-

ho gymnázia v Plzni smutnili, že se 2 měsíce 
neuvidí. Shrek s oslíkem se proto rozhodli jim 
dopřát společné devítidenní setkání a pohostili 
je ve své bažině na Polánce nedaleko potoka 
Kamenice.

Zájemců o setkání bylo tolik, že by se všichni 
do bažiny nevešli. Shrek s Oslíkem museli podle 
pravidla „mladší a ti hodnější mají přednost" 
uchazeče vybírat.  

Když nastal den D a děti přijely do tábo-
řiště, Shrek se rozhodl odejít a zachránit 
princeznu Fionu. Velení v táboře nechal na 
vedoucích, kteří sami CG Plzeň kdysi absol-
vovali a k ruce měli i žáky vyššího stupně 
gymnázia. Ani bez Shreka se mladí táborníci 
rozhodně nenudili. Vedoucí jim nachystali 
pestrý program plný nejen pohybových 
her, běhaček a výletů po okolí, ale leckdo 
se naučil i něčemu novému v anglickém 
jazyce. Každý žák byl přiřazen do jednoho 
ze čtyř týmů, za který bojoval a se kterým 
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odhaloval tajemství bažiny. Když soutěžící 
po „celodenňáku“ bolely nožičky, navštívila 
je s tvořícím programem paní učitelka Lenka 
Prunerová.

Ovšem energie měly děti jinak dostatek, 
díky zdejší kuchyni, kde veleli ti nejlepší 
kuchaři a kuchařky. Pohostinnost bažiny 
přišla k duhu i bratru Ludvíkovi, který přišel 
mimo jiné sloužit nedělní mši. Našla se 
spousta zájemců o vlajku – byli jsme čtyřikrát 
přepadeni, z toho třikrát úspěšně. Stalo se 
tak i přesto, že se v noci držely hlídky. Prostě 
dělo se toho hodně.

Týden utekl jako Fiona za soumraku do 
jeskyně a než se všichni nadáli,  nastal 
čas zákeřné pokladovky, po ní i celkové 
hodnocení, jak si týmy vedly. Ve finále 
tábora čtyři zástupci každého týmu slav-
nostně zapálili závěrečný oheň, na který 
se všichni těšili. 

Věřím, že každý – stejně jako já – odjíž-
děl z tábora s novými zkušenostmi, plný 
příjemných zážitků a taky s pocitem, že se 
nemůže dočkat, až se stejnou pěšinou, po 
níž z tábora odcházel, do Shrekovy bažiny 
za rok vrátí zpátky.

Michaela Vraštilová, kvarta B

Fyzika hrou
Na Církevním gymnáziu Plzeň se každoročně 

pořádá letní fyzikální tábor. Ani letošní rok nebyl 
výjimkou, a tak si žáci, které fyzika během školního 
roku ještě zcela neomrzela, mohli prázdniny zpestřit 
řadou zábavných experimentů, kreativních dílen 
nebo vzdělávacích her nejrůznějšího druhu. Letos 
si žáci mohli vyrobit unikátního lyžaře, RGB kostky, 
létající balon nebo odpalovací rakety, dále pak si 
zkusili naprogramovat vlastního robota a v nepo-
slední řadě se pobavili pokusy se suchým ledem.

Po celý týden se dětem věnovali bývalí i současní 
žáci Církevního gymnázia, kteří společně s paní 

učitelkou Kateřinou Lipertovou pro účastníky 
vytvořili příjemné a přátelské prostředí.

Díky skvělé organizaci tak mohl být tábor 
obohacen i o celoodpolední výlet do blízkých 
Plas, kde jsme se zapojili do programu tamějšího 
technického muzea. Nechybělo koupání a již 
tradiční přespání na půdě školy.

Veškeré výtvory děti na konci týdne hrdě předvedly 
rodičům, prarodičům, kamarádům či oblíbeným 
učitelům, zkrátka každému, komu chtěly svými 
zajímavými projekty udělat radost. A že se to dařilo!

Bára Černá, Amálka Denková – 8.A
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Vzdělávání pro pomocníky ve farnostech a katechety
Podzimní vzdělávání se bude konat 19. října od 9:30 v Plzni na biskupství. Tématem, které 

přednese P.Angelo Scarano, bude Podobenství v Bibli.
Zváni jsou katecheté, pastorační asistenti, akolyté, lektoři, mimořádní služebníci eucharistie 

a další pomocníci ve farnostech. Přihlašovat se můžete do 15.října na e-mailu pastoracni@bip.cz.

Co bude:
2. listopadu od 18:00 Svíce pro naše zemřelé, Plzeň katedrála sv. Bartoloměje

Ohlasy z Komunia
Ve dnech 11.–17. 8. 2024 jsme slyšeli spolu s Abrahámem volání a přijali cestu společného bytí 

v Březí u Čachrova.
Bylo to pokorné vycházení do všeho, co se v nás tají a co do nás Bůh vložil. Bylo to uvědomění si, 

že musíme vyjít, abychom přišli k sobě. Cesta k novému životu. Hospodin nás vede do nové země, 
kde mezi námi vane Duch svatý a my prožíváme, že Bůh se stal člověkem, aby se člověk stal bohem.

Pastorační centrum  
informuje
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„Život v Komuniu – společná radost z Boha byla 
všudypřítomná a prostupovala všemi činnostmi, 
kterým jsme se věnovali. Stále více a více jsme 
si uvědomovali, jak je pro nás důležité společné 
sdílení.  Svou návštěvou nás letos potěšil i plzeňský 
biskup Tomáš Holub a jeho slova k evangeliu: 
„Krásný je ten, kdo dává život druhému“, souznila 
s tím, co jsme prožívali v Komuniu. Každý je dar 
pro druhého a ve společenství je to síla, která se 
násobí a vše přesahuje. Láska k druhému v Duchu 
svatém se dá jen stěží vypovědět, nestačí o tom 
číst, psát, povídat… musí se to zažít osobně. 
Náhle uslyšíte volání: „Vyjdi ze své země do země, kterou ti ukážu,“ a potkáte se na rozkvetlé louce 
s krásnými květinami – Vlastimilem, Jindřichem, Petrou a všemi z Komunia." (Irena, Plzeň)

„Já si odnáším celý ten tanec kolem slova osoba. S tím, že já nemohu existovat jinak než ve vztahu 
k tomu druhému a zároveň se snažit, aby ostatní viděli Boha skrze mě." (Josef, Holoubkov)

„Som veľmi rada za tému Abrahama, pretoža je to pre mňa veľmi rozporuplná osoba. Takže vďaka 
za tento interpretačný kľúč, ktorým mohu odemykať nějaké svoje dveri, ktoré riešim. Už len jeho 
téma „vyjdi zo svojej krájiny, preruš tie rodinné sväzky“ sú kľúčové, pretoža život v Plzni je pre mňa 
ťažký, ale těraz vidím, že to muože byť aj dobré." (Lucía, Plzeň)

„Jedna rovina byla, že jsem nacházela odpovědi na otázky různých proč v mém životě, a druhá 
rovina byla praxe, kdy jsme vše zároveň i žili a všichni se nechali nějakým způsobem proměnit." 
(Jordána, Plzeň)

„Mě nejvíce zaujal přechod od řádu přirozenosti do řádu Ducha ve spojitosti s rodičovstvím." 
(Terezka, Kamínky)

„Velmi mě těšil tanec před Hospodinem, modlit se skrze tanec a moc děkuji za každého z vás." 
(Jana, Hůrky)

Další ročník Komunia proběhne opět v Březí v termínu od 3. do 9. srpna 2025. Přihlašování 
bude spuštěno 1. ledna 2025, už teď se na všechny přihlášené těšíme!
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Teologické okénko  
Rok s modlitbou Otče náš

Zbav násod zlého…  Bogdan Stępień, OSPPE

V letošním roce se v této rubrice věnujeme modlitbě Otče 
náš, kterou nám po jednotlivých částech představují kněží 
plzeňské diecéze.

Veškerá oslovení a prosby v modlitbě Páně 
pocházejí od Ježíše a nic v nich neschází ani 
tam není navíc. Prosba zbav nás zlého konči 
tuto modlitbu a je vyznáním víry v Otcovskou 
lásku, ale zároveň i v moc Boha. 

Člověk si na jedné straně uvědomuje svou 
křehkost a na druhé straně moc Boha. A ta 
člověka podepírá, zachraňuje a nese. Na tuto 
moc se lze spolehnout, bezpečně s ní počítat 
a ona nikdy nezkalme. 

Před pár lety za mnou přišel mladý člověk 
s problémem závislosti na drogách. Podstoupil 
terapii, ale ta mu moc nepomohla. Zmínil se 
také o další své náchylnosti špatným směrem. 
Proto jsem mu nabídl modlitbu za osvobození. 
Hned, jakmile jsem v kapli začal modlitbu, 
se na mě muž podíval zrakem, z kterého mi 
bylo jasné, že se jedná o přítomnost Zlého. 
Nechoval se vůči mně agresivně, dokonce se 
na židli ani nepohnul, jen jeho pohled byl tak 



zlý, že poprvé jsem při modlitbě dostal strach, 
a to velký. Byla to pro mě zkouška, raději bych 
utekl, ale přišlo mi na mysl, že přece Pán Ježíš 
je tu přítomen a chrání mě. A tak jsem mohl 
pokračovat v modlitbě obohacen zkušeností, 
že Boží moc je s námi a chrání nás, zvlášť, když 
s ní vědomě počítáme. 

Jsou lide, kteří nevěří v existenci ďábla, a myslím 
si, že pohled toho člověka by je mohl bezpečně 
přesvědčit. 

Prosba zbav nás zlého je postojem dítěte 
ohroženého divokou šelmou, které se s důvěrou 
vrhá do rodičovské náruče a s jistotou hledá 
záchranu. Rodič ne vždy je schopen ochránit 
před šelmou, ale Bůh je ten nejsilnější. Když 

Ježíš řekl svým učedníkům: „Hle, dal jsem vám 
moc šlapat po hadech a štírech a po veškeré síle 
nepřítele, takže vám v ničem neuškodí.“ (Lk 10, 19), 
znamená to, že tuto moc má on sám. Dokládají 
to i evangelijní popisy vyhánění zlých duchů. 
Stačilo, že Ježíš řekl: „Umlkni a vyjdi z něho!“ 
(Mk 1, 25) a zlý duch musel odejit. Je tu jasně 
vidět, že Bůh a satan nejsou sobě rovní partneři. 
Bůh má moc neomezenou, a zlý se musí ve všem 
podřídit, jak je napsáno v listě Filipanům. „Při 
Ježíšově jménu musí pokleknout každé koleno 
na nebi, na zemi i v podsvětí a každý jazyk musí 
k slávě Boha Otce vyznat: Ježíš Kristus je Pán.“ 
(Flp, 2, 10-11)

Jiná moje zkušenost s Ježíšovou mocí nad 
démony, také během přímluvné modlitby za 
jiného mladého muže. V kapli, kde byl veliký 
křiž skoro životní velikosti, jsem s modlil 
s mladíkem, který se nejednou rychle zvedl 
a posměšně říká: Podívej se, co on zmůže, ten, 
co visí. Na to jsem v klidu odpověděl: Ano, já 
nic nezmůžu, ale dnes na celém světě zaznívala 
slova, že Ježíš je po Boží pravici v nebi a jsou 
mu podřízena všechna knížata, mocnosti, síly 
i panstva. Toho dne se totiž četlo o Ježíšově 
moci z první kapitoly listu Efeským.  Po těchto 
mých slovech se nikdo neozýval, nevyvracel je, 
ani nic nenamítal. 

Píšu to proto, aby všem bylo jasno, jakou 
moc má Ježíš, i když nepřítel také není žádná 
bačkora, o něm přece píše sv. Petr: „Buďte 
střízliví! Buďte bdělí! Váš protivník, ďábel, 
obchází jako ‚lev řvoucí‘ a hledá, koho by 
pohltil.“ (1Petr 5,8) 

O Boží moci se hovoří na mnoha místech 
v Bibli. Celý žalm 91 vybízí k důvěře, neboť Bůh 
sám říká těm, jež se k němu utíkají: „Vysvobodím 
ho, protože lne ke mně, ochráním ho, protože 
zná mé jméno. Vyslyším ho, až mě bude vzývat, 
budu při něm v tísni, zachráním ho a oslavím.“ 
(Žl 91, 14-15)

Všem, kteří to budou čist, přeji obnovenou 
důvěru v Boha, neboť „Hospodin je tvé útočiště: 
za ochranu zvolil sis Nejvyššího. (Žl 91, 9)
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Diecézní charita Plzeň vás zve na svůj benefiční ples
VIII. Benefiční ples Diecézní charity Plzeň na podporu charitních rozvojových projektů v Jižní 

Americe se uskuteční 25. října od 20 hodin v Saloonu Roudná (Na Roudné 387/17, 301 00 Plzeň 
1). Letos bude výtěžek věnován na podporu projektu AMMERE. Ten Diecézní charita Plzeň realizuje 
ve spolupráci s Diecézní charitou Iquitos v Peru. Návštěvou plesu tak pomůžete nezletilým peruán-
ským maminkám žijícím v extrémní chudobě. K tanci a poslechu zahraje kapela Epigon, ples oživí 
Latinskoamerické tance Plzeň, nebude chybět hra o ceny. Předprodej vstupenek probíhá na sekre-
tariátu Diecézní charity Plzeň, Hlavanova 16, Plzeň, v 8–14 hod., tel. 377 221 540. Více o zahraniční 
pomoci Diecézní charity Plzeň naleznete na specializovaném webu www.humanitarni.dchp.cz.

Rodiče dětí z projektu Adopce na dálku se sejdou v kostele Panny 
Marie Růžencové na Jiráskově náměstí

Při příležitosti svátku patrona rozvojových projektů Diecézní charity 
Plzeň sv. Martina de Porres se 4. listopadu od 16:30 hodin uskuteční 
v kostele Panny Marie Růžencové na plzeňském Jiráskově náměstí 
setkání rodičů dětí zařazených do projektu Adopce na dálku. Diecé-
zní charita Plzeň jej zajišťuje ve spolupráci s místními církevními 
organizacemi v Peru, Bolívii, Paraguay a Ekvádoru. V roce 2023 
bylo českými rodiči podpořeno 172 jihoamerických dětí. Smyslem 
projektu je podpora vzdělávání dětí z nejchudších poměrů, ohrože-

Z charitního života
v západních Čechách
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ných pobytem na ulici nebo dětskou prací. Dětem je uhrazena povinná školní uniforma, školní 
pomůcky, v případě nutnosti je jim poskytována strava a léky. Více informací naleznou zájemci 
na www.humanitarni.dchp.cz, další informace poskytne Jaroslava Medunová na tel. 731 433 
137 nebo e-mailu jaroslava.medunova@dchp.charita.cz. Roční poplatek na podporu jednoho 
adoptovaného dítěte činí 7 000 Kč, lze jej uhradit ve splátkách.

Charita vyhlašuje sbírku na pomoc obětem povodní 
Charita Česká republika vyhlašuje veřejnou sbírku a je připravena poskytnout okamžitou 

humanitární pomoc. Konkrétně jde o:
• materiální a dobrovolnickou pomoc
• psychosociální pomoc a krizovou intervenci
• následnou finanční pomoc z veřejné sbírky

Charita v rámci svého systému včasné reakce na mimořádné události aktivovala své krizové 
týmy, a to jak na centrální, tak na regionální úrovni. Jsme v kontaktu s Generálním ředitelstvím 
hasičské záchranné služby i s krajskými a místními krizovými štáby či povodňovými komisemi. 

„Aktivně monitorujeme situaci a ve spolupráci se složkami Integrovaného záchranného systému 
jsme připraveni na poskytnutí cílené pomoci. A to jak v oblasti okamžité dobrovolnické i materiální 
pomoci, poskytnutím psychosociální pomoci či krizové intervence, tak i v oblasti následné finanční 
pomoci z  veřejné sbírky,“ říká Vít Kraus, manažer pro krizové události Charity Česká republika. 

Sbírka
Charita Česká republika uvolňuje ze svého krizového fondu finační prostředky a současně prosí 

o finanční příspěvek do sbírky, jejíž výtěžek pomůže obětem ničivých povodní. 
Všem dárcům Charita děkuje za solidaritu. O sbírce a aktuálním dění týkajícím se povodní 

aktuálně informujeme na webu www.povodne.charita.cz.

Kam mohou dárci přispívat
bankovní účet: 
číslo účtu 44665522/0800 u České spořitelny, 
VS 906

dárskovská SMS :
na číslo 87777 ve tvaru
DMS CHARITAPOMOC 90
DMS CHARITAPOMOC 190



26 Co na to Písmo?

Vážené čtenářky a vážení čtenáři našeho 
diecézního zpravodaje,

asi každý z nás stál před volbou z několika 
dobrých, přijatelných cest kudy dál, ať už v celém 
životě, nebo při řešení nějaké záležitosti. A pak 
jsou jistě i cesty různých kompromisů, volených 
podle toho, pro jakého člověka či skupinu lidí 
chceme dobro. V lepším případě pak přichází 
ke slovu vážení argumentů pro a proti, často se 
už právě při něm ukáže pravý stav kvality mysli 
člověka, někoho mohou i těžce ranit věci, které 
si druhý vůbec nemusí uvědomit.

Posledně jsme na konci knihy Numeri došli do 
moábských pustin na východ od Jordánu před 
vstupem do země zaslíbené. Kniha Deuterono-
mium je literární fikcí, v níž pronáší Mojžíš v po-
slední den svého života zopakování podstatných 
momentů putování lidu pouští a Hospodinova 
působení s nimi. Myšlenku opakování vystihuje 

i řecké pojmenování knihy deuteros nomos, což 
znamená „druhý zákon“. Namístě je otázka, čím 
se toto z větší části legislativní shrnutí liší od 
předchozího líčení a co proti němu dává nového? 
Předchozí zákonodárství Tóry líčilo, jak mají věci 
být, deuteronomista přidává důraz na motivaci, 
chcete-li na srdce jako na střed lidského uvažování 
a bytí, ve starozákonním pojetí není jen centrem 
citů jako v romantismu. Staví zodpovědnému 
a svobodnému jedinci před oči možnosti volby 
a apeluje na něj, aby si vybral to lepší a někdy i 
náročnější. Není bez zajímavosti, že když Ježíš 
cituje ze Zákona, nejčastěji používá formulace 
Deuteronomia. Na literárně jednotný styl této 
knihy vědomě navazují i další knihy Jozue, Soudců, 
Samuelovy a Královské, v odborné literatuře se 
mluví o „deuteronomistické historiografii“ (ve 
zkratce dtr.). Deuteronomium je knihou spojující 
disciplínu a nauku severního Izraele a Judska, 
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o nálezu jejího rukopisu v jeruzalémském chrámě 
referuje 2Kr 22,8.10–13.

Jádrem knihy je Deuteronomický kodex 
(Dt 12–26) v oboustranném „dvojobalu“ le-
gislativy a vyprávění. První vyprávění shrnuje 
tažení lidu Izraele pouští až k východnímu 
břehu Jordánu (Dt 1–3), následující legislativa 
je líčena jako důsledek poznání životodárného 
působení Hospodina, obsahuje i opakování De-
satera (5,6–21) a slavnou modlitbu „Slyš, Izraeli“ 
(6,4–9) i četná varování před zapomenutím na 
Hospodina (Dt 4–11). Deuteronomický kodex 
zdůrazňuje ideovou i majetkovou solidaritu 
a bratrství uvnitř Božího lidu, věrnost smlouvě 
s Hospodinem, jednotný kult a jednotné soudní 
a administrativní uspořádání v duchu sdílené 
zodpovědnosti zejména elit národa, na něž se 
dikce zákoníku obrací. Následující legislativa 
uzavírá poselství Tóry souhrnným varováním 

před jednáním, které vede k prokletí; a naopak 
pobídkou k jednání a smýšlení vedoucím k po-
žehnání. Nejvýmluvnější závěrečná kapitola 
Dt 30 předkládá posluchači život a smrt, dobro 
i zlo; a apeluje, aby si ve věrnosti Hospodinu, 
cti a právu vybral život a dobro. Knihu uzavírá 
popis Mojžíšovy smrti včetně jeho inspirativní 
modlitby a požehnání kmenům Izraele.

Evangelický biblista Gerhard von Rad (1901–1971) 
vidí v „malém historickém krédu“ (Dt 26,3–10a), 
které shrnuje zkušenost s Hospodinem při 
obětování prvotin polí, základ formace textu 
Tóry.  Ve formulacích dávajících na výběr dobro 
a zlo, život a smrt se tento exegeta nedívá na 
Deuteronomium jako na legislativní text, ale 
jako na text o moudrosti s možností dvojí cesty.

Každý z nás má na vybranou a rozhodujeme 
v každé chvíli našich životů podle skutečných 
preferencí vlastního srdce.

Vyber si život…  P. Pavel Větrovec
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Diecéze plzeňská
4.–6. října Kreativní víkend pro matku a dceru (12–18 let) 

Zveme vás na podzimní běh kreativního víkendu pro matku a dceru, který proběhne 4.-6. října 2024 
v Březí u Čachrova. Tématem bude cizinka Rút. Společně budeme tvořit, tančit sdílet se, saunovat 
se, ale hlavně si to pořádně užijeme! Cena je 2000 Kč/pár. Přihlášky na www.bip.cz/matkaadcera.

7.–11. října Dny pro duševní zdraví, Moving Station na Jižáku
Od 7. října budou v Plzni probíhat Dny pro duševní zdraví. Speciálně si vás dovolujeme pozvat 

na přednášku O spiritualitě a duševním onemocnění, která se uskuteční 8. října od 17.00: 
Jak pro jedno nezametat pod koberec to druhé. Hranice mezi spirituálními prožitky a projevy 
některých duševních onemocnění není ostrá. Někdy se v tom ztratíme sami, někdy se v tom 
ztratí pomáhající profesionálové nebo naši přátelé. Protože je zdravá spiritualita spíš žádoucí 
a duševní onemocnění spíš nežádoucí, je dobré zkoušet se v nepřehledném hraničním terénu 
co nejlépe orientovat, abychom „nevylili s vaničkou i dítě“. Svoje zkušenosti zde bude sdílet 
Martin Fojtíček s Janou Řezníčkovou. (v malém sále)

12. října Setkání sborů plzeňské diecéze, Plasy
Letošní Setkání sborů plzeňské diecéze proběhne v sobotu 12. října 2024 v Plasích v kostele 

Nanebevzetí Panny Marie.
Začneme v 10 hodin mší svatou v klášterním kostele, kterou bude sloužit duchovní rádce 

chrámových hudebníků pater Ivan Pavlíček. Následovat bude zkouška společných skladeb, 
oběd, během kterého budou scholy rozděleny, aby mohly zkoušet svá jednotlivá vystoupení v 
kostele. Oběd bude v nedalekém v Santiniho sále. Později bude následovat vystoupení jednot-
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livých sborů a na závěr odpoledne společné vystoupení všech sborů najednou. Předpokládaný 
konec akce je v 17 hodin.

Na Setkání sborů se můžete přihlásit do konce srpna na e-mailu nosek@bip.cz.
Za spolupráci děkuje a na setkáni se těší Aleš Nosek.

11.–13. října Kreativní víkend pro matku a dceru (5–11 let)
Zveme vás na podzimní běh kreativního víkendu pro matku a dceru, který proběhne 

11.–13. října 2024 v Horní Blatné. Čeká nás společné tvoření, tanec, dobré jídlo i společnost! 
Cena je 2000 korun za pár. Přihlásit se můžete na www.bip.cz/matkaadcera.

21. října Live bez biskupa (s generálním vikářem Petrem Hruškou)

2. listopadu Svíce pro naše zemřelé, katedrála svatého Bartoloměje, Plzeň
V den Památky všech zemřelých, 2. listopadu, zve biskup Tomáš Holub do katedrály sv. Barto-

loměje v Plzni všechny, kteří ztratili někoho ze svých blízkých. Zde bude možnost zapálit za ně 
svíčku, ztišit se a vyjádřit vděčnost za dar života.

Cheb
5. října od 9.00 Modlitební den za nová kněžská, řeholní a duchovní povolání, Dolní Žandov

Ve farnosti Dolní Žandov se uskuteční modlitební den za nová duchovní povolání v naší diecézi. 
Je také možné přijet na otevřený víkend do Dolního Žandova. Ubytování a stravování zajišťuje 
Farní penzion. V kostele sv. Michaela bude probíhat adorace. Bude přítomný P. Libor Buček 
a P. Josef Žák, který nabízí službu osobního doprovázení.
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19. října od 19.00 Jitka Čechová a Jan Páleníček, Klášter Teplá
Na interpretaci dua, jenž slaví letos 27 let své působnosti, je vyzdvihováno absolutní hudební 

splynutí duší, emocionální náboj a hluboká expresivita projevu. Z jejich bohatého repertoáru 
můžete na vystoupení vyslechnout skladby jubilanta Bedřicha Smetany doplněné díly dalších 
významných českých autorů – Dvořáka, Nedbala a Martinů. 

Večer bude tradičně zpestřen průvodním slovem umělců, přibližujícím díla a osobní pohled interpretů.

Klatovy
25.–27. října Podzimky u františkánek, Strážov

Sestry Františkánky Marie Immaculaty zvou všechny holky, které by chtěly společně s nimi 
strávit nějaký čas během podzimních prázdnin. Na programu bude společná modlitba, ztišení, 
práce, ale i chillování. Přihlásit se můžete sestře Editě na telefonu: 605 987 538 nebo na emailu: 
edita@frantiskankymi.cz.

Domažlice
29. září od 15.00 Slavnostní žehnání křížové cesty, Smržovice – Branišov

Biskup Tomáš Holub přijede požehnat křížovou cestu. Začátek bude u kapličky svatého Vác-
lava ve Smržovicích a následně bude program pokračovat na křížové cestě. Ta měří cca dva 
kilometry a vede po polních i lesních cestách. Zakončení proběhne u kaple blahoslaveného 
Karla Rakouského nad Branišovem.

Karlovy Vary
3. října od 17.00 Rozjímavé čtení Písma svatého Lectio Divina, Karlovy Vary-Rybáře

Modlitba nad nedělními texty bude probíhat každý čtvrtek od 17.00 do 17.45 na faře v Karlových 
Varech-Rybářích. Začínáme 3. října. Přijďte se společně modlit nad Písmem, osobně se setkávat 
s evangeliem a nechat se vést Duchem svatým. 

13. října od 14.00 Pouť za přátelství, Skoky u Žlutic
Poutní mši svatou bude v kostele Navštívení Panny Marie ve Skokách celebrovat P. Vladimír Slámečka. 

19. října od 9.00 Manželé pro manžele, Karlovy Vary-Rybáře
Příjemně strávené dopoledne na faře v Rybářích ponese podtitul aneb jak se mít víc rádi. Před-

nášku s následnou besedou si pro manžele připravili Miroslava a Michal. Všechny manželské 
páry jsou srdečně zvány!

Plzeň-město
5.  října od 18.00 koncert sboru Domspatzen, katedrála svatého Bartoloměje

Na začátku října vystoupí v katedrále sbor Domspatzen z německého Regensburgu. Na koncertu 
zazní skladby Antonia Vivaldiho, Jana Dismase Zelenky a dalších barokních mistrů. VSTUP JE ZDARMA.

6.  října od 16.00 Popelka Nazaretská, kostel Všech svatých na Roudné
V neděli 6. října jste od 16 hodin zváni do kostela Všech svatých na Roudné na hudebně-literární 

pásmo o životě Panny Marie Popelka Nazaretská. O hudební složku se postará Ztracená kapela 
a její přátelé, kterou bude dirigovat Pavel Svoboda. Text Václava Renče přednese Rudolf Kvíz.



31

10. října od 18.00 Kurz Alfa, fara na Františkánské
Římskokatolická farnost u katedrály sv. Bartoloměje zve všechny hledající na Kurz Alfa. Ten bude 

probíhat během 10 večerů od 10. října do 12. prosince. Vždy od 18.00 na faře na Františkánské 11 
(vstup vpravo od dveří kostela). Průběh večera bude vždy podobný. Začne se společnou večeří, 
následovat bude přednáška na dané téma a poté sdílení ve skupině. Témata se budou dotýkat 
otázek Kdo je Ježíš? Jak získat víru? Proč a jak se modlit? a mnoha dalších.

Hlásit se můžete u P. Pavla Petrašovského na telefonu: 737 814 525 nebo na emailu: 
petrasovsky@bip.cz. Přihlaste se nejpozději do 8. 10. 2024. Na všechny zájemce se těší organizátoři.

16.  října od 18.00 Úvod do poustevnictví, sál v přízemí Biskupství plzeňského
Farnost Plzeň u katedrály sv. Bartoloměje vás zve na přednášku Mgr. Luďka Krčmáře Úvod do 

poustevnictví. Proběhne ve středu 16. října od 18.00 v přízemním sále na biskupství – naproti 
vchodu do katedrály na náměstí. Všichni jste srdečně zváni!

17. října Uzavírání Meditační zahrady, Meditační zahrada
S příchodem podzimu se k odpočinku ukládá i naše Meditační zahrada. Otevřena bude bě-

hem zimní sezóny jen na vybrané akce, běžné návštěvní hodiny budou zase až na jaře. Přijďte 
se společně s námi se zahradou na zimní období rozloučit společnou mší svatou a následným 
opékáním buřtů.

28.  října od 10.00 otevřená Meditační zahrada
Během státního svátku bude Meditační zahrada otevřená od 10.00 do 16.00. Vstupné bude 

symbolických 28 Kč, děti do 140 cm budou mít vstup zdarma. Komentované prohlídky s prů-
vodcem se uskuteční v 10.00, 12.00 a 14.00.

Plzeň-sever
4. října od 18.00 Setkání mládeže, Dolní Bělá

Všechny mladé z pastorační oblasti Severní Plzeňsko (farnosti Dolní Bělá, Kralovice, Jesenice, 
Lubenec, Manětín a Plasy) zveme na setkání v pátek 4. října na faře v Dolní Bělé.

10. října od 19.00 Oblátská on-line Večerní škola
Už popáté zveme všechny zájemce o prohloubení teologických znalostí a různých otázek naší 

víry do školy! V letošním roce se budeme zvláště věnovat vybraným kapitolám Starého zákona. 
Výuka a sdílení budou opět probíhat on-line prostřednictvím osvědčené platformy Zoom. Pro-
síme již "otřelé" studenty, ale i úplné nováčky, aby se do školy hlásili ideálně do 30. září 2024, 
a to na adrese vlastimil@oblati.cz.

Těšíme se na vás!

Tachov
1.–3. listopadu Podzimní Schóle, komunita Noe

Cyklus přednášek a seminářů určený všem, kteří chtějí získat hlubší pohled na svět, na smysl 
vzdělání i na sebe sama. Účastníci mají možnost zažít vzdělávání v původním smyslu jako snahu 
o kultivaci duše a dialog. Na Schólé prezentují své příspěvky studenti, odborníci z různých oborů 
i známé osobnosti.
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DCM  
Diecézní centrum mládeže

Proběhlo:
Minitab

V srpnu klášter Teplá obsadili ministranti a ministrantky i schola, všichni zde strávili formační 
týden. Samozřejmě nechyběla pořádná dávka her a soutěží, výlet, modlitby a slavení eucha-
ristie. Závěrečnou mši svatou prožili účastníci společně s rodiči a předvedli tak, co se naučili. 
Jelikož Minitab slavil své desáté výročí, pozval tým na několik dní také bratra Junipera, který 
před dekádou s táborem začínal.
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DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň • Instagram: dcm_plzen • YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz • e-mail: dcm@bip.cz. Neváhejte se na nás s čímkoliv obrátit.

Připravované akce:
Více o všech našich akcích včetně přihlašování najdete na dcmplzen.cz/akce.

Veni Sancte
Ve středu 2. října proběhne od 19 hodin v kostele Nanebevzetí Panny Marie mše svatá k zahá-

jení akademického roku, celebruje generální vikář Petr Hruška. Vysokoškolské společenství zve 
studenty, pedagogy a přátele k této společné bohoslužbě a následnému prvnímu setkání spolča.

Velký poprázdninový úklid
Pokud máte čas 7.–11. října v odpoledních hodinách, budeme moc rádi za pomocnou ruku při 

velkém úklidu DCMka a bílení jednoho pokoje. Společná práce stmeluje, tak vezmi kamarády 
a pojď si „zašpinit“ ruce.

Let’s Dance
Diecézní ples mládeže proběhne 8. listopadu v KD Jas. Letos se večer ponese v duchu maškar-

ního bálu nejvyšší úrovně, bohaté róby, fraky, krajka, lesklé boty, vějíře, a hlavně nesmí chybět 
škraboška. Na několik hodin se vžijeme do rolí šlechticů a šlechtičen užívající si večera anonymity 
a veselí v zámeckém přepychu. Lístky a další informace najdete na FB události.
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Zamáčkněme slzu, milí čtenáři, náš cyklus 
toulek po naší diecézi se dnešním posledním 
článkem chýlí ke konci. Na závěr se podíváme 
přes hranice do Falce k našim bavorským souse-
dům. Moc se nad tím nepohoršujte – vzhledem 
k tomu, že česká diecéze byla až do desátého 
století součástí diecéze řezenské, zůstáváme 
vlastně skoro doma.

Horní a Dolní Falc je část Bavorska, jež se táhne 
od Dunaje k hranici Českého lesa a Šumavy. 
Přídomkem Falcký se mohl pyšnit jeden náš 
český král – jak jistě tušíte, šlo o Fridricha, kte-
rého si zvolily české stavy a který nám prohrál 
ono nepovedené povstání. Z Prahy si kromě 
porážky a dalšího přídomku „zimní“ odvezl 
i svého u nás narozeného synka Ruprechta. 
Z něho vrostl jinačí sekáč než jeho neschopný 
tatík! Krom toho, že byl velmi úspěšný diplomat, 
vojevůdce a vědec (vygooglete si nerozbitné 
skleněné Ruprechtovy slzy), se rovněž stal 
prvním českým kapitalistou, neboť za mořem 

v Kanadě založil slavnou Společnost Hudsonova 
zálivu, kterou postrčil k rozkvětu, takže záhy 
spravovala plochu dvacetkrát větší než Čechy 
a území fakticky ovládala místo anglické koru-
ny. Škoda přeškoda, že jsme rodinu Falckých 
tenkrát z Prahy vypakovali – spojené království 
Čech a Kanady by se jistě řadilo k světovým 
mocnostem.

Tak co je ve Falci k vidění? Popojedeme autem 
po dálnici kousíček za hranici a odbočíme do 
městečka Pleystein. Děti předem upozorněte, 
že to nemá nic společného s továrnou na herní 
konzole Playstation, nýbrž to v českém překladu 
znamená „Oloví“ dle německého das Blei – olovo. 
Pleystein se pyšní naprostým středoevropským 
unikátem a tím je obrovský balvan křemene 
růženínu, který se vypíná na konci malebného 
náměstíčka. Je to něco jako slavná australská 
skála Uluru, jen tuhle bavorskou nikdo nezná. 
Geologický unikát vznikl v žulovém masívu, 
kdy horký křemičitý roztok vytvořil a vyplnil 

Toulky diecézí
Na skok k sousedům

Aleš Grubr

Leuchtenberg, zdroj Mapy.cz
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obří dutinu a byl již ztuhlý posléze odprepa-
rován erozí. Skalisko korunuje nebesky krásný 
poutní novobarokní kostel Sv. Kříže s přilehlým 
klášterem. V Německu jsou kostely odemčené, 
neváhejte a mrkněte se dovnitř. 

Kostel je kupodivu novodobý – původní poutní 
kostelík se zázračným křížem postavený z darů 
věřících pochází z počátku devatenáctého století, 
a poněvadž vyhořel, složili se farníci na stavbu 
nového svatostánku, který byl postaven na 
počátku století dvacátého ve stylu vrcholného 
baroka. Zajímavé je, že se osvícenecká vrchnost 
stavbě poutního místa urputně bránila a zbožní 
místňáci si stavbu doslova vyvzdorovali. Ostatně 
náš Josef II. se k poutním místům choval se 
stejným nepochopením. 

Parkoviště na začátku městečka je postaveno 
na zrušeném nádraží a vede odtud po bývalém 
železničním tělesu famózní cyklocesta, po 
které se svezete až do pětadvacet kilometrů 
vzdáleného Neustadtu. Budete si připadat jak 
mašinfíra lokálky; klesání i stoupání je velice 
příjemné (ostatně tudy jezdívala lesní mašinka) 
a má velikost sotva pár promile – stejně jako 
budete mít vy, pokud ochutnáte vyhlášená 
místní piva v přilehlých hospůdkách.

Z cesty je vidět další pozoruhodnost – u čes-
kých hranic se vypíná pitoreskní zřícenina 
hradu Flossenbürgu. Jeho věž stojí na vrcholu 
mohutného žulového sloupu a vypadá jak 
z pohádky o loupežnících. Pod ním leží smut-
ně proslulý stejnojmenný koncentrační tábor, 
dnes tedy naštěstí jen jeho památník. Dalším 
nepřehlédnutelným hradem je blízký Leuch-
tenberg – zřícenina je zakonzervovaná a je v ní 
muzeum s parádní rozhlednou. Vstupné lidové 
pár euro. Hrad spolu s přilehlým městečkem 
tvoří neobyčejně malebný celek, neváhejte 
a navštivte.

Popsanou oblast najdete hned za českou 
hranicí vedle dálnice D5, z Plzně jste tam 
za necelých čtyřicet minut. Mezi hrady 
nejlépe popojet autem, naopak cyklostez-
ku zvládnou i mrňata – z Pleysteinu do 
Vohenstraussu je to na zmrzlinu jen kousek. 
Jo a ve Vohenstraussu v nákupním centru 
mají fakt levnou Nutellu.

Hrad Flossenburg, zdroj Mapy.cz

Kreuzberg, Pleystein, kostel, zdroj Mapy.cz
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Knižní a jiné novinky
Traktáty o kontemplaci a lásce
Vilém ze Saint-Thierry

V této knize čtenář nalezne český překlad traktátů De contemplando 
Deo (O kontemplaci Boha) a De natura et dignitate amoris (O přirozenosti 
a důstojnosti lásky), které patřily k nejznámějším spisům celého středo-
věku, a krátký spisek Oratio (Modlitba), jenž zůstal po mnohá staletí zcela 
neznámým. Jejich autorem je Vilém (kolem 1080-1148), benediktinský 
opat ze Saint-Thierry a později cisterciácký mnich kláštera Signy, velký 
přítel, první životopisec a inspirátor svatého Bernarda. Předkládaná 
díla jsou svědectvím o Vilémově hledání Boha a shrnutím jeho nauky 
o modlitbě a lásce k Bohu, jež hojně čerpá z Písma a učení Otců. Téma 
lásky, láskyplného setkávání duše a jejího Stvořitele, odevzdání se Bohu v kontemplaci, jež plodí 
pokoj duše, je univerzální a nadčasové. Vilémovy spisy tak mohou i dnes inspirovat čtenáře na 
cestě jejich vlastního hledání a upevňování v pravé lásce a přátelství.

Když vaše dítě trpí
Praktické rady pro rodiče dětí v těžkých situacích.
Kevin Leman

Uznávaný a mezi českými čtenáři oblíbený autor ve své aktuální knize hledá (spolu 
s rodiči dětí) odpovědi na otázky: „Co dělat když...“ Vaše dcera pláče, protože ji zradila 

Karmelitánské 
nakladatelství  
informuje
Bc. Tereza Pošvec Matyášová
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nejlepší kamarádka…, když se váš dospívající syn stáhne do sebe 
a přestane komunikovat…, blízký člověk vážně onemocní nebo 
zemře…, bývalý manžel nepřijede za dítětem, i když to slíbil…, 
vaše dítě někdo šikanuje, protože je „jiné“…, zjistíte, že dospívající 
potomek žije sexuálním životem…, vaše patnáctiletá dcera, která 
váží dvaapadesát kilo, si myslí, že je tlustá, aj. V první polovině 
knihy doktor Leman nejprve analyzuje prostředí a situace, v nichž 
se ocitají nejen naše děti, nýbrž i my, jejich rodiče, a nabízí nám 
možné postupy při řešení těchto situací. Druhá polovina práce 
přináší naléhavé otázky rodičů, na něž autor laskavým, zároveň 
však praktickým způsobem odpovídá.

Lék pro duši
Bruno Ferrero

Dvacátý čtvrtý titul úspěšné řady knih „pro duši“ přináší nové povídky 
a duchovní zamyšlení, které mohou jako v „tabletkách“ pomáhat bolavé 
a unavené duši, ale své místo najdou i při osobní meditaci, v katechezi 
či během rodinné četby.

Člověk před Bohem
Teologická antropologie
Petr Gallus

Gallusova antropologie je zakotvena christologicky, předznamenání 
je však pneumatologické: ve své individualitě i socialitě, ve svém 
chápání světa, sebe i Boha člověk žije a komunikuje v prostoru 
působení Ducha svatého. Člověk je tak definován jako člověk před 
Bohem, jako Boží stvoření, jako tvor žijící v prostoru Boží přítom-
nosti. A právě takto zápasí člověk o dobré vztahy a dobrý život: na 
svém konkrétním místě, ve svém konkrétním těle, ze své konkrétní 
perspektivy. Proto se kniha věnuje základním charakteristikám 
lidského života z teologického pohledu: komunikaci (s lidmi i Bo-
hem), hříchu (a jeho dopadům do vztahů i struktur), základům etiky (tedy založení dobrého 
společného života před Bohem), otázce svobody a jejích hranic a eschatologickému výhledu 
(k poslednímu soudu a věčnosti). 

Nepřehlédněte informace Karmelitánského knihkupectví
Otevírací doba říjen 2024
Pondělí, středa, čtvrtek 9:00–17:00
Úterý, pátek:  8:30–16:00
Sobota a neděle:  ZAVŘENO
Polední pauza Po–Pá od 12:00–12:30 h!!!

Provoz prodejny a aktuální novinky z Kar-
melitánského knihkupectví Plzeň můžete 
sledovat i na Facebooku nebo na webovém 
portálu eshop.cirkev.cz.



Název kapitoly

10/24
8. 10. 9:30 – Plzeň-Litice, Kněžský den

21.–23. 10. Králíky, plenární zasedání ČBK

24. 10. Plzeň, Schůzka družiny Bílého orla SO

25.–28. 10. Německo, Johannistal, Generální 
shromáždění diecézní synody 

Z diáře emeritního 
biskupa Františka

Titulní fotografie: Jiří Strašek. Další fotografie: Soňa Pikrtová, Václav Beneš, Jiří Strašek, Martina Matějková, fotoarchiv 
DCM, fotoarchiv Pastoračního oddělení.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do Zpravodaje,  
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou  
(nám. Republiky 35, Plzeň, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Těšíme se na vaše příspěvky.



PRO VŠECHNY HOLKY, KTERÉ BY
S NÁMI CHTĚLY ZAKUSIT
SPOLEČENSTVÍ, MODLITBU, NĚ JAKOU
TU PRÁCI A JEN TAK CHILLOVAT.

605 987 538

PODZIMKY
U FRANTIŠKÁNEK
Kdy: 25. – 27. 10. 2024
(s možností zůstat do 30. 10.) 

Kde: Strážov na Šumavě

edita@frantiskankymi.cz

Volej nebo piš:
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1. 10. 12:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, mše pro katechety řezenského 
biskupství

2. 10. 13:00 – Plzeň, biskupství, setkání pl-
zeňského a litoměřického diecézního 
soudu

5. 10. 16:15 a 21:15 – Plzeň, Nová scéna 
DJKT, beseda k muzikálu Jesus Christ 
Superstar

7. 10. 18:00 – Plzeň, biskupství, Diecézní 
pastorační rada 

8. 10. 9:30 – Plzeň-Litice, Kněžský den

 16:00 – Praha, zahajovací bohoslužba 
Světového setkání luterské federace

9. 10. 18:00 – Železný brod, přednáška pro 
ČKA

10.–12. 10. Nový Dvůr, setkání Uprostřed 
ticha 

14. 10. Domažlice, kostel Narození Panny 
Marie, mše sv. pro lektory

15. 10. 17:00 – Plzeň, Hospic sv. Lazara, mše sv. 

18. 10. 17:00 – Plzeň, setkání se studenty 
teologických fakult

19. 10. 14:00 – Plzeň-Litice, kostel sv. Petra 
a Pavla, jáhenské svěcení Davida 
Lamberka

20. 10. 14:30 – Bolfánek, žehnání znovu

21.–23. 10. Králíky, plenární zasedání ČBK

23. 10. 17:00 – Česká Třebová, přednáška pro 
ČKA

24. 10. 16:00 – Svatava, kostel Neposkvr-
něného početí Panny Marie, mše sv. 
k výročí 100 let kostela

25.–28. 10. Německo, Johannistal, Generální 
shromáždění diecézní synody

30.–31. 10. Broumov, zasedání správní a do-
zorčí rady Náboženské matice 

31. 10. 17:00 – Plzeň, Ekonomická rada diecéze

Z diáře biskupa Tomáše
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